

**No. 34855**

---

**United States of America  
and  
Thailand**

**Agreement between the United States of America and the Kingdom of Thailand on  
cooperation in science and technology. Washington, 13 April 1984**

**Entry into force: 13 April 1984 by signature, in accordance with article XII**

**Authentic texts: English and Thai**

**Registration with the Secretariat of the United Nations: United States of America, 24  
July 1998**

---

**États-Unis d'Amérique  
et  
Thaïlande**

**Accord entre les Etats-Unis d'Amérique et le Royaume de Thaïlande relatif à la  
coopération scientifique et technologique. Washington, 13 avril 1984**

**Entrée en vigueur : 13 avril 1984 par signature, conformément à l'article XII**

**Textes authentiques : anglais et thaï**

**Enregistrement auprès du Secrétariat des Nations Unies : États-Unis d'Amérique, 24  
juillet 1998**

[ ENGLISH TEXT — TEXTE ANGLAIS ]

AGREEMENT BETWEEN THE UNITED STATES OF AMERICA AND THE KINGDOM OF THAILAND ON COOPERATION IN SCIENCE AND TECHNOLOGY

The Government of the United States of America and the Government of the Kingdom of Thailand,

Desiring to promote further the close and friendly relations existing between them,

Considering their common interest in promoting cooperation in science and technology,

Noting the importance of science and technology for development,

Recognizing the benefits to be derived by both countries from close cooperation in these fields,

Have agreed as follows:

*Article I*

The two Governments, hereinafter referred to as the "Parties", shall promote cooperation between the two countries in science and technology.

The principal purposes of this Agreement are to strengthen the scientific and technological capabilities of both countries, and to broaden and expand relations between their scientific and technological communities.

*Article II*

Pursuant to the aims of this Agreement, the two Parties will encourage and facilitate, where appropriate, the development of direct contacts and cooperation between governmental agencies, universities, research centers and private sector institutions and firms of the two countries, and the conclusion of implementing arrangements between them for the conduct of cooperative activities under this Agreement. The areas of and procedures for cooperation as well as conduct of cooperative activities shall be specified in those implementing arrangements. Each Party may adopt whatever internal procedures it deems appropriate to its participation in cooperative activities under this Agreement.

*Article III*

(1) Cooperation under this Agreement will be undertaken in mutually agreed areas pertaining to agriculture, health, energy, space, environment, natural resources and hazards, and such other areas of science and technology, including technology relevant to providing the basis for agricultural and industrial development, as may be agreed.

(2) The cooperation contemplated in this Agreement may include exchanges of scientific and technological information, exchanges of scientists and other research and techni-

cal personnel, the conduct of joint or coordinated research projects, the convening of joint seminars and meetings, and other forms of scientific and technological cooperation as may be mutually agreed.

*Article IV*

Unless otherwise provided for in an implementing arrangement, each Party or participating entity shall bear the cost of its participation and that of its personnel in cooperative activities under this Agreement. Should either Party or an entity thereof wish to use technical or professional services made available to it by the other Party, the assumption of costs, both direct and indirect, shall be agreed upon by the entities involved.

*Article V*

Cooperative activities under this Agreement shall be subject to the availability of appropriated funds and to the applicable laws and regulations in each country.

*Article VI*

In order to promote the implementation of this Agreement, representatives of the Parties shall meet as required to exchange information on the progress of programs, projects, and activities of common interest. Experts or groups of experts may be appointed to discuss individual questions.

*Article VII*

Each Party shall:

- (1) Use its best efforts to facilitate entry into and exit from its territory, in accordance with its laws and regulations, of personnel and equipment engaged or used in projects and programs under this Agreement;
- (2) Exempt such personnel of the other Party from customs duties, and other taxes of similar nature, on personal and household effects imported within six months of the initial arrival of the personnel owning such personal and household effects;
- (3) Exempt such personnel of the other Party from customs duties, and other taxes of similar nature, in respect of the importation, within six months of their initial arrival, of one motor vehicle per individual assigned to stay for at least one year in its territory. Such a motor vehicle will be subject to payment of customs duties and taxes if it is subsequently sold or transferred to any individual or organization not entitled to exemption from such duties and taxes or similar privileges; and
- (4) Exempt from all customs duties, and other taxes of similar nature, both of imports and exports from one country to the other of equipment and materials necessary for the implementation of this Agreement and of such implementing arrangements as may be approved by both Parties, subject to bond requirements where applicable and subject to their re-exportation to the sending Party, or to the termination of the useful life of such equip-

ment and materials, or to the disposal of same to the receiving Party in accordance with the latter's laws and regulations.

*Article VIII*

(1) Scientific and technological information of a nonproprietary nature arising from the cooperative activities under this Agreement shall be made available, unless it is agreed otherwise under specific circumstances, to the world scientific community through customary channels and in accordance with the normal procedures of the participating entities.

2) The disposition of patents, designs and other industrial and intellectual property arising from the cooperative activities under this Agreement will be provided for in the implementing arrangements referred to in Article II.

*Article IX*

Scientists, technical experts, governmental agencies and institutions of third countries or international organizations may, in appropriate cases and when approved by both Parties, be invited to participate, at their own expense unless otherwise agreed, in projects and programs being carried out under this Agreement.

*Article X*

Nothing in this Agreement shall be construed to prejudice existing arrangements for scientific and technological cooperation between individuals and entities of the two countries. When any existing arrangements are extended, they may be brought within the terms of this Agreement as appropriate and as agreed by the Parties.

*Article XI*

Disputes concerning the interpretation or application of this Agreement shall be resolved amicably by consultation between the two Parties.

*Article XII*

(1) This Agreement shall enter into force upon signature and shall remain in force for five years. It may be modified or extended by written agreement of the Parties.

(2) The termination of this Agreement shall not affect the validity or duration of any implementing arrangements made under it.

In witness whereof, the undersigned, being duly authorized by their respective Governments, have signed this Agreement.

Done at Washington this thirteenth day of April, 1984 in duplicate in the English and Thai language, both texts being equally authentic.

For the Government of the United States of America:

GEORGE P. SCHULTZ  
Secretary of State

For the Government

of the Kingdom of Thailand:  
Air Chief Marshal

Siddhi Savetsila  
Minister of Foreign Affairs

[ THAI TEXT — TEXTE THAÏ ]

ความตกลง

ระหว่าง

มหาวิทยาลัยราชภัฏเชียงใหม่

ว่าด้วยความร่วมมือด้านวิทยาศาสตร์และเทคโนโลยี

มหาวิทยาลัยราชภัฏ เชียงใหม่และมหาวิทยาลัยราชภัฏเชียงใหม่

ประจำเดือนที่จะส่งเสริมความสัมพันธ์ด้วยการแลกเปลี่ยนวิชาชีวะและเทคโนโลยี

ดังสองให้แน่นแฟ้นยึดมั่น

ค่ามีงบประมาณประจำปีที่ร่วมกันในการส่งเสริมความร่วมมือด้านวิทยาศาสตร์และเทคโนโลยี

เพื่อเพิ่มความสัมภัยของวิทยาศาสตร์และเทคโนโลยีในเชิงศึกษาและพัฒนา

ระหว่างนักศึกษาและอาจารย์ที่ปรับปรุงและแก้ไขความร่วมมืออย่างต่อเนื่องในสาขาต่างๆ

ให้ตกลงกันดังต่อไปนี้

ข้อ ๑

มหาวิทยาลัยราชภัฏเชียงใหม่จะเชิญ “ภาส” จังหวัดเชียงใหม่และมหาวิทยาลัยราชภัฏเชียงใหม่ด้านวิทยาศาสตร์และเทคโนโลยี

ร่วมประชุมค่าใช้จ่ายที่ต้องการที่จะดำเนินการความร่วมมือด้านวิทยาศาสตร์และเทคโนโลยีของมหาวิทยาลัยราชภัฏเชียงใหม่และมหาวิทยาลัยราชภัฏเชียงใหม่ในเชิงวิชาชีวะและเทคโนโลยีของมหาวิทยาลัยราชภัฏเชียงใหม่และมหาวิทยาลัยราชภัฏเชียงใหม่

ข้อ ๒

เพื่อดำเนินการความร่วมมือด้านวิทยาศาสตร์และเทคโนโลยี มหาวิทยาลัยราชภัฏเชียงใหม่และมหาวิทยาลัยราชภัฏเชียงใหม่จะดำเนินการด้วยความร่วมมือและสนับสนุนการศึกษาและวิจัยทางวิทยาศาสตร์และเทคโนโลยีของมหาวิทยาลัยราชภัฏเชียงใหม่และมหาวิทยาลัยราชภัฏเชียงใหม่

ระหว่างหน่วยราชการ มหาวิทยาลัย ศูนย์วิจัยและสถานศึกษา เอกชนและหน่วยอื่นๆ ของ  
ประเทศไทย และการซื้อขายข้อมูลของค่าเบินการระหว่างหน่วยงานเหล่านี้เพื่อการปฏิบัติ  
กิจกรรมร่วมมือภายใต้ความตกลงนี้ ขอบเขตและวิธีการของความร่วมมือ ตลอดจนการปฏิบัติ  
กิจกรรมร่วมมือจะระบุไว้ในข้อตกลงดังที่ได้เสนอไว้ เกี่ยวกับภาระและหน้าที่ของแต่ละฝ่าย  
การภายในในคราวเดียวกัน แยกการเข้าร่วมของฝ่ายตนในกิจกรรมร่วมมือภายใต้  
ความตกลงนี้

ข้อ ๑

๑. ความร่วมมือภายใต้ความตกลงนี้จะดำเนินการในขอบเขตที่ได้ตกลงร่วมกัน  
ในเรื่องการเกษตร อนามัย อาชีวงาน อาหาร สังคมชุมชน ทรัพยากรธรรมชาติและสิ่งแวดล้อม  
และขอบเขตอื่น ๆ ด้านวิทยาศาสตร์และเทคโนโลยี รวมทั้งเทคโนโลยีที่เกี่ยวข้องกับการวางแผน  
ทางด้านการบริหารจัดการพัฒนาทางการเกษตรและอุตสาหกรรมที่จะตกลงร่วมกัน

๒. ความร่วมมือที่บูรณาการไว้ในความตกลงนี้ อาจรวมถึงการแลกเปลี่ยนข้อมูล เทคโนโลยี  
ทางวิทยาศาสตร์และเทคโนโลยี การแลกเปลี่ยนนักวิทยาศาสตร์และเจ้าหน้าที่ค้นคว้าและ  
วิชาการอื่น ๆ การปฏิบัติโครงการหรือกิจกรรมร่วมกันหรือประสานงานกัน จัดการสัมมนาและประชุม<sup>๑</sup>  
ร่วมกัน และร่วมกันดำเนินการในรูปแบบอื่น ๆ ของความร่วมมือด้านวิทยาศาสตร์และเทคโนโลยีในไทยที่จะตกลงร่วมกัน

ข้อ ๔

เงื่อนดัดจะกำหนดให้เป็นอย่างอื่นในข้อตกลงค่าเบินการ ภาคผนวกที่จะมีรายละเอียด  
ที่เข้าร่วมจะระบุไว้ในข้อตกลงค่าเบินการ ภาคผนวกที่จะมีรายละเอียด  
ในกิจกรรมร่วมมือภายใต้ความตกลงนี้ หากภาคผนวกที่จะมีรายละเอียดของเจ้าหน้าที่ฝ่ายตน  
มีรายละเอียดที่จะใช้สำหรับค่าเบินการพิเศษที่ภาคผนวกที่จะมีรายละเอียดของภาคผนวกนั้น  
ไม่ได้ระบุไว้ในข้อตกลงนี้ ภาคผนวกที่จะมีรายละเอียดของภาคผนวกนั้นจะให้ไว้ใน  
ค่าเบินการที่จะมีรายละเอียดของภาคผนวกนั้นให้โดยหน่วยที่เกี่ยวข้อง

ข้อ ๔

กิจกรรมร่วมมือภายในได้ความคิดเห็นอย่างกว้าง泛ีและทุนที่ดึงไว้เป็นตัวเลข  
และกิจกรรมที่มีผลประโยชน์ร่วมกัน ผู้เขียนชี้ว่าอย่างไรก็ตามที่มีความต้องการที่จะประชุมกัน  
ตามที่ค้องควร เพื่อแลกเปลี่ยนข้อมูลทางการค้าและความต้องการที่จะประชุมกัน  
กิจกรรมที่มีผลประโยชน์ร่วมกัน ผู้เขียนชี้ว่าอย่างไรก็ตามที่มีความต้องการที่จะประชุมกัน  
เป็นครั้งแรก เนื่องจากมีความต้องการที่จะประชุมกัน

ข้อ ๕

เพื่อส่งเสริมการปฏิบัติการตามความต้องการที่มี ผู้แทนของภาคีทั้งสองจะประชุมกัน  
ตามที่ค้องควร เพื่อแลกเปลี่ยนข้อมูลทางการค้าและความต้องการที่จะประชุมกัน ให้ในคราวนี้ และ  
กิจกรรมที่มีผลประโยชน์ร่วมกัน ผู้เขียนชี้ว่าอย่างไรก็ตามที่มีความต้องการที่จะประชุมกัน  
เป็นครั้งแรก เนื่องจากมีความต้องการที่จะประชุมกัน

ข้อ ๖

ภาคีแต่ละฝ่ายจะ

๑. ใช้ความพยายามอย่างศรีสุข เพื่อขานวยความสะดวกในการเข้ามาและ  
ออกใบจากอย่างเช่นเดียวกัน ของเจ้าหน้าที่และอุปกรณ์ที่ปฏิบัติงานหรือใช้ในคราวนี้และ  
แผนงานภายใต้ความต้องการที่ ตามกิจกรรมที่มีความต้องการและเป็นข้อมูลของคน

๒. ยกเว้นเจ้าหน้าที่สังกัดล้วนของภาคีที่มีอยู่ในลักษณะของสุภาพกัน และภาคี  
ที่มีสักขะเดียว กัน ที่เขียนเก็บจากเครื่องใช้ส่วนตัวและเครื่องใช้ส่วนตัวของเจ้าหน้าที่ที่มีอยู่ในลักษณะของสุภาพกัน  
และเครื่องใช้ส่วนตัวของเจ้าหน้าที่ที่มีอยู่ในลักษณะของสุภาพกัน

๓. ยกเว้นเจ้าหน้าที่สังกัดล้วนของภาคีที่มีอยู่ในลักษณะของสุภาพกัน และภาคี  
ที่มีสักขะเดียว กัน ในส่วนที่เกี่ยวกับการนำเข้าภายนอกในระหว่างเวลาหากเดือนในการเดินทาง  
มาเริ่มครึ่งแรกของเจ้าหน้าที่ ซึ่งรวมถึงที่นั่งที่ต้องการที่มีอยู่ในลักษณะของสุภาพกัน  
เป็นเวลาไม่น้อยกว่าห้าปี รวมทั้งที่ต้องการที่มีอยู่ในลักษณะของสุภาพกัน หากต้องมาได้ชาญ

หรือโอนไปให้บุคคลหรือองค์กรใดๆ ที่ไม่มีสิทธิได้รับการยกเว้นจากอากรและภาษี  
สังกัดเรา หรือสิทธิ์เงินเดือน ฯ ที่กล่าวกัน และ

๔. ยกเว้นจากอากรดูออกกรณ์ทึ้งปวง และภาษีนี้ ที่มีลักษณะเดียวกัน ทึ้ง  
การนำเข้าและออกของจากประเทศนึงไปสู่อีกประเทศนึง ซึ่งถูกกฎหมายและรัฐธรรมูดีจ่า เป็นตัวแทน  
การปฏิบัติการตามความตกลงนี้ และคำนึงต่อองค์กร เน้นการค้าที่ภาคีทึ้งสองจะให้ความเห็น  
ชอบ ทึ้งที่ชื่นอยู่กับข้อกำหนด เกี่ยวกับการวางแผนประจำที่ใช้ปัจจัยและชื่นอยู่กับการสั่งถูกกรณ์  
และรัฐธรรมูดีทั่วโลกที่บังคับใช้ในประเทศนี้ หรือการหมายความโดยใช้งานของถูกกรณ์และรัฐธรรมูดีทั่ว  
ที่เรียกว่าหน่วยงานที่บังคับใช้ในถูกกรณ์และรัฐธรรมูดีที่รับตามกฎหมายและระเบียบของปัจจัยของภาษี  
ญี่รับ

ข้อ ๕

๕. เว้นแต่จะได้ตกลงกันเป็นอย่างอื่นภายใต้สภาวะภัยแล้ง เข้มณ เศษทาง  
วิทยาศาสตร์และเทคโนโลยี ที่ลักษณะไม่เป็นกรรมสิทธิ์ของถูกกรณ์ให้ตนเกิดจากภัยธรรมชาติร่วมมือ  
ภายในให้แก่ทุกคนวิทยาศาสตร์ได้รับความต้องการที่บัญญัติให้กับตนทางที่บัญญัติให้กับตนทางประเพณี  
และเป็นไปตามวิธีปฏิบัติปกติของหน่วยต่างๆ ที่เข้าร่วม

๖. การจ่ายหน่วยงานที่บังคับใช้ในสิทธิ์ แบบและทรัพย์สินทางมัญญาและทาง  
ดุลเสียหายรวมกัน ที่เกิดจากภัยธรรมชาติร่วมมือภายใต้ความตกลงนี้ จะก่อหนดไว้ในข้อตกลง  
ที่ดำเนินการที่กล่าวมาในข้อ ๔

ข้อ ๖

ในการที่จะยกเว้นภาษีเมื่อภาคีทึ้งสองให้เดินชื่อบันทึก ยังวิทยาศาสตร์ ญี่รับช่วย  
ค่านวิชาการ หน่วยราชการและสถาบันของประเทศไทยที่สามารถหรือองค์กรระหว่างประเทศอาจ  
ได้รับเชิญให้เข้าร่วมในโครงการและแผนงานซึ่งก่อตั้งค่าเนินการของญี่รับภายใต้ความตกลงนี้  
โดยองค์กรที่ใช้จ่ายเอง เว้นแต่ว่าจะตกลงกันเป็นอย่างอื่น

ข้อ ๙๙

ในปัจจุบันความได้ในความคุกค้องมีสิ่งศักดิ์สิทธิ์ให้เป็นผลเสียหายคือชื่อคุกค้องที่มีอยู่เพื่อความร่วมมือทางวิชาชีวะและเทคโนโลยี ระหว่างบุคคลและหน่วยงานของประเทศไทยซึ่งสอง เป็นชื่อคุกค้องที่มีอยู่ได้รับการต่ออายุ ชื่อคุกค้องเหล่านี้อาจยกขานนามไว้ภายในชื่อกำหนดของความคุกค้องนี้ตามที่สมควรและเหมาะสมที่ภาคใต้ตกลงกัน

ข้อ ๑๐

ขอเชิญชวนให้รับการศึกษาความหรือการใช้ความคุกค้องมีอยู่ได้รับการประชุมย่างรัฐมีการไก่คอกการประชุมฯ ระหว่างภาคใต้ทั้งสอง

ข้อ ๑๑

๑. ความคุกค้องฉบับมีจะมีผลใช้บังคับในวันเดียวและต่อไปบังคับต่อไปเป็นเวลา  
ห้าปี ความคุกค้องมีอย่างไรให้หรือต่ออายุโดยความคุกค้องเป็นลายลักษณ์อักษรของภาคใต้ทั้งสอง  
๒. การเขียนสูตรแห่งความคุกค้องมีอยู่ในกรอบกรอบเดือนความถูกต้องที่ต่ออายุ  
ของชื่อคุกค้องค่าดำเนินการใด ๆ ที่หน้าที่นักกฎหมายได้ความคุกค้องนี้

เพื่อเป็นพยานแก่การมี ผู้ลงนามชื่องานท้ายมีเชิงได้รับมอบอำนาจโดยกฎหมายต้องจาก  
ชุดมาแต่ละฝ่าย ได้ลงนามความคุกค้องนี้

ท้าว ณ กรุงราชอาณาจักร ๕ ๘ เมื่อวันที่ ๑๗ เมษายน พ.ศ. ๒๕๖๔ ถูกัน  
เป็นสองฉบับ เป็นภาษาอังกฤษและภาษาไทย ทั้งหมดฉบับใดได้เท่าเดียวกัน

สำหรับรัฐบาลแห่งราชอาณาจักรไทย

(นายGeorge P. Shultz)

รัฐมนตรีว่าการกระทรวงการต่างประเทศ

สำหรับรัฐบาลแห่งราชอาณาจักรไทย

(นายสมศักดิ์ เจียมเตชะ)

รัฐมนตรีว่าการกระทรวงการต่างประเทศ

[TRANSLATION - TRADUCTION]

ACCORD ENTRE LES ÉTATS-UNIS D'AMÉRIQUE ET LE ROYAUME DE THAÏLANDE RELATIF À LA COOPÉRATION SCIENTIFIQUE ET TECHNOLOGIQUE

Le Gouvernement des États-Unis d'Amérique et le Gouvernement du Royaume de Thaïlande,

Désireux de resserrer encore les liens amicaux étroits qui les unissent,

Considérant qu'il est dans leur intérêt mutuel d'encourager la recherche scientifique et le progrès technologique,

Constatant l'importance de la science et de la technologie pour le développement,

Reconnaissant les avantages que leurs deux pays retireront de leur coopération dans ces domaines,

Sont convenus de ce qui suit :

*Article premier*

Les deux Gouvernements, ci-après dénommés les "Parties", s'engagent à favoriser la coopération scientifique et technologique entre les deux pays.

Le présent Accord a pour principal objectif de renforcer les moyens scientifiques et technologiques des deux pays, et de développer et élargir les relations entre leurs communautés scientifiques et technologiques.

*Article II*

Conformément aux objectifs du présent Accord, les deux Parties encourageront et faciliteront, le cas échéant, les contacts directs et la coopération entre les organismes gouvernementaux, les universités, les centres de recherche et les institutions et entreprises du secteur privé des deux pays, ainsi que la conclusion d'arrangements d'exécution entre eux pour le déroulement d'activités coopératives prévues au titre du présent Accord. Les domaines et les méthodes de coopération ainsi que le déroulement des activités coopératives sont spécifiés dans ces arrangements d'exécution. Chaque Partie peut adopter les procédures internes qui lui semblent adaptées à sa participation aux activités coopératives prévues au titre du présent Accord.

*Article III*

1. La coopération envisagée au titre du présent Accord sera entreprise dans des secteurs choisis d'un commun accord, tels que l'agriculture, la santé, l'énergie, l'espace, l'environnement, les ressources naturelles et les dangers, ainsi que tous autres domaines scientifiques et technologiques, y compris les techniques visant à assurer la base du développement agricole et industriel.

2. La coopération envisagée dans le présent Accord pourra revêtir les formes suivantes : échanges de renseignements scientifiques et technologiques, échanges de scientifiques, de chercheurs et de techniciens, réalisation de projets de recherche conjoints ou coordonnés, organisation commune de conférences et de colloques, ainsi que toute autre forme de coopération scientifique et technologique dont les Parties pourront convenir d'un commun accord.

Article IV A moins qu'un arrangement pratique n'en dispose autrement, chaque Partie ou organisation participante prend à sa charge le coût de sa participation et de celle de son personnel aux activités de coopération visées dans le présent Accord. Si l'une quelconque des Parties ou organisations susmentionnées souhaite recourir aux services techniques ou spécialisés mis à sa disposition par l'autre Partie, les parties concernées se mettront d'accord sur la répartition des frais directs et indirects.

#### *Article V*

Les activités de coopération entreprises dans le cadre du présent Accord sont fonction des crédits alloués et sont régies par les lois et règlements applicables dans chaque pays.

#### *Article VI*

Pour faciliter l'exécution du présent Accord, les représentants des Parties se rencontrent selon les besoins pour échanger des renseignements sur l'état d'avancement des programmes, de projets et activités d'intérêt commun. Des experts ou des groupes d'experts pourront être constitués pour étudier les cas particuliers.

#### *Article VII*

Chaque Partie :

1. Fait le maximum pour faciliter l'entrée et la sortie de son territoire, conformément à sa législation et à sa réglementation, de personnel et d'équipement affectés à la réalisation de projets et de programmes entrepris dans le cadre du présent Accord;
2. Exonère ledit personnel de l'autre Partie des droits de douane et autres taxes de nature similaire sur leurs effets personnels et biens d'équipement ménager importés dans les six mois de leur arrivée;
4. Exonère de tous les droits de douane et autres taxes de nature similaire les importations et exportations d'un pays vers l'autre, de matériel et d'équipement nécessaires à la mise en oeuvre du présent Accord et de celle des arrangements d'exécution susceptibles d'être approuvés par les deux Parties, sous réserve des exigences en matière de garantie, le cas échéant, et sous réserve de leur réexportation vers la Partie d'envoi, ou à la fin de la durée utile dudit équipement ou matériel, ou à la liquidation desdits équipement et matériel vers la Partie qui les a reçus, conformément à la législation et à la réglementation de cette dernière.

*Article VIII*

1. Les renseignements scientifiques et technologiques non couverts par la propriété intellectuelle, qui seront recueillis dans le cadre de la coopération prévue par le présent Accord sont, sauf accord contraire passé dans des circonstances particulières, mis à la disposition de la communauté scientifique mondiale par les voies usuelles et conformément aux procédures normales des participants.

2. L'utilisation des brevets, plans et autres renseignements couverts par la propriété industrielle et intellectuelle dans le cadre des activités de coopération visées par le présent Accord est régie par les arrangements pratiques visés à l'article 11.

*Article IX*

Les scientifiques, les experts techniques, les organismes et institutions publics de pays tiers ou les organisations internationales peuvent, dans certains cas et après accord des deux Parties, être invités à participer, à leurs frais sauf dispositions contraires, à des projets et à des programmes entrepris dans le cadre du présent Accord.

*Article X*

Aucune disposition du présent Accord ne peut être interprétée comme portant préjudice à des arrangements existants de coopération scientifique et technologique entre des personnes et des entités des deux pays. En cas de prorogation d'arrangements valides, ces derniers peuvent être alignés sur les termes du présent Accord, selon les cas et avec le consentement des Parties.

*Article XI*

Les différends relatifs à l'interprétation ou à l'application du présent Accord sont résolus à l'amiable par consultation entre les deux Parties.

*Article XII*

1. Le présent Accord entre en vigueur dès sa signature et le demeure pendant cinq ans. Il peut être modifié ou prorogé par accord écrit entre les Parties.

2. La dénonciation du présent Accord n'affecte pas la validité ou la durée des arrangements d'exécution conclus dans le cadre dudit Accord.

En foi de quoi, les soussignés, à ce dûment autorisés par leurs Gouvernements respectifs, ont signé le présent Accord.

Fait à Washington le 13 avril 1984 en double exemplaire en langues anglaise et thaï, les deux textes faisant également foi.

Pour le Gouvernement

des États-Unis d'Amérique :

Le Secrétaire d'État,

GEORGE P. SHULTZ

Pour le Gouvernement

du Royaume de Thaïlande :

Le Général d'armée aérienne,

SIDDHI SAVETSILA

Ministre des Affaires étrangères